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Hrusický dobroběh
Již pátý ročník Hrusické-
ho dobroběhu startoval 
v sobotu 9. září z fotba-
lového hřiště. Tentokrát 
byl výtěžek ze startovného 
ve výši 20 tisíc korun 
odeslán na účet veřejné 
sbírky pro dostavbu  
sportovního zázemí 
na hrusickém hřišti.

A kce opět proběhla 
ve spolupráci Spolku 
Hrusický dobroběh, 

obce Hrusice a Ladova kraje 
a za přispění dobrovolníků, 
zejména z řad hrusických 
dobrovolných hasičů.

Počasí bylo krásné, i když pro běž-
ce trochu horké. Přesto výkony všech 
byly skvělé, stejně jako nálada. Cel-

kem běželo téměř 100 lidí. Tak jako již 
tradičně byla řada hrusických běžců 
a běžkyň na bedně. Činily se také hru-

sické děti a mládež, z nichž někteří, 
a to tedy klobouk dolů, běžely jak 
dětskou trasu, tak i trasu na 5 km.

V hlavním závodě na 12 km 
v ženské kategorii excelovala Kat-
ka Staňková na 1. místě a výborná 
byla i Danča Čiháková na místě 3. 
Také na 5 km byli sportovci z Hru-
sic úspěšní, za zmínku rozhodně 
stojí vítězství J. Bíny st. v katego-
rii muži 50+ a úspěch náctiletých 
dívek i chlapců v nejmladších kate-
goriích.

O rozptýlení se mezi běhy 
postaral DJ Dan. Již druhým 
rokem jsme v Hrusicích tré-
novali zásady první pomoci, 
a to díky záchranářům, kteří 
mají bohaté zkušenosti z pů-
sobení na záchranné službě. 
Jestlipak víte, jak zacházet 
s automatickým defibriláto-
rem, který je nainstalován 
na obecním úřadě?

Jako moderátor opět ne-
zklamal starosta Petr Skle-
nář. Podrobné výsledky bě- 
hu můžete najít na FB profi-
lu Hrusický dobroběh.

Ivana Plechatá
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Poskytnutí dotace ZŠ Nerudova
Zastupitelstvem byla schválena veřejnoprávní smlouva 
o poskytnutí dotace na úhradu výdajů za žáka ve 4. zá-
kladní škole Nerudova Říčany, která je školou pro žáky se 
speciálními vzdělávacími potřebami a kterou toho času 
navštěvuje pět žáků z naší obce.

Dopravní automobil pro jednotku hasičů
Proběhlo výběrové řízení na pořízení dopravního au-
tomobilu s nákladním přívěsem pro jednotku požární 
ochrany. Tato je organizační složkou obce, tudíž doprav-
ní automobil bude majetkem obce. Do výběrového řízení 
bylo osloveno devět dodavatelů a cenovou nabídku poslé-
ze zaslali čtyři z nich. Vítězná cena automobilu je 1,4 mil. 
Kč, kdy část bude financována z přijaté dotace Minister-
stva vnitra ve výši 450 tis. Kč a část z přijaté dotace Stře-
dočeského kraje ve výši 300 tis. Kč. Doplatek ze strany 
obce tak činí 738 968 Kč.

Zastupitelstvo rozhodlo o vítězi veřejné zakázky, kte-
rým je TECHSPORT, s.r.o., IČ 25524135 a zavázalo se 
dofinancovat rozdíl mezi celkovou cenou a poskytnutou 
dotací do plné výše z vlast-
ních zdrojů.

A proč je nový automobil 
potřeba?

Obec je ze zákona o po-
žární ochraně povinna mít 
zřízenou jednotku požární 
ochrany (pokud by ji ne-
měla, musí mít uzavřenou 
smlouvu s jinou obcí na za-
jištění požární ochrany). 
Jak všichni víme, hasiči 
dnes nejezdí pouze k požá- 
rům, ale naše jednotka 
vyjíždí i k technickým zá- 
sahům, jako jsou znečištěné komunikace od ropných 
prostředků či splavováním půdy, k pádům stromů či po-
moci s transportem pacientů z nedostupných míst nebo 
chat do vozidel záchranné služby. Na základě těchto po-
žadavků je nutné mít i předepsanou výbavu a zajistit 
osobní ochranu zasahujících hasičů, což se týká i vozidel. 
Důležité je upozornit, že si lidé stále pletou jednotku zři-
zovanou obcí a spolek sboru dobrovolných hasičů. Ono 
není divu, jelikož v našem případě jsou členové výjez-
dové jednotky zároveň i členy SDH Hrusice. Jednotka 
je ovšem organizací obce, a tak je veškerý majetek jed-
notky majetkem obce. Zpět ale k výjezdovým vozidlům. 

Obec vlastní dvě výjezdová vozidla, cisternovou automo-
bilovou stříkačku (CAS), jedná se o vozidlo Liaz z roku 
1986, toto vozidlo vidíte v tuto chvíli nejčastěji u  větši-
ny zásahů, a dopravní automobil (DA) Avia z roku 1984. 
O tom, které vozidlo k zásahu vyjíždí, rozhoduje Krajské 
operační středisko hasičů (KOPIS), které vozidlo a jed-
notku uvádí do zásahu. Obě vozidla jsou již za hranou 
své životnosti, a to i když jim je věnována náležitá péče. 
Dopravní automobil již v tuto chvíli pro jeho zastaralost, 
nevybavenost a zvláště pak bezpečnost posádky k zása-
hům prakticky nevyužíváme. Proto bylo již nutné vozový 
park obnovit a na základě získané dotace od Středočes-
kého kraje a Ministerstva vnitra – generálního ředitel-
ství hasičského záchranného sboru, jsme vypsali výbě-
rové řízení na pořízení nového dopravního automobilu 
včetně požárního přívěsu, který by splňoval náročné 
požadavky pro službu, bezpečnost a hlavně místní do-
stupnost v úzkých ulicích, kam se s CAS prostě nedoká-
žeme dostat. Vítězným dodavatelem se stala společnost 
Techsport, která obci dodá nový dopravní automobil 
Ford Tranzit.

Pronájem části obecního pozemku parc č. 1756
Zastupitelstvo odsouhlasilo pronájem části obecního 
pozemku u Hrusického rybníka o rozloze 16 m2 za stan-
dardní cenu za pronájem 1 Kč/m2/měsíc společnosti 
Cerall a.s. pro provoz tzv. „OSCAR Boxu“. Jedná se o sa-
moobslužnou výdejnu se sortimentem kvalitních mraže-
ných zdravých jídel s vysokým standardem pro zajištění 
každodenního stravování.

Koupě pozemku parc. č. 333/21
Zastupitelstvo obce schválilo koupi pozemku 
parc. č. 333/21 k. ú. Hrusice za cenu 50 000 Kč. Jedná 

Zasedání zastupitelstva
Vybíráme některé body ze zasedání zastupitelstva obce konaných 8. srpna, 12. a 26. září. 

Kompletní zápisy ze zasedání naleznete online na webových stránkách obce (www.obec-hrusice.cz)
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se o pozemek potřebný k rozšíření vodojemu. Pro při-
znání dotace musí být pozemek, na kterém je vodojem, 
ve vlastnictví obce Hrusice.

Souhlas se vstupním poplatkem do DSO Společ-
ná voda
Zastupitelstvo na červnovém zasedání souhlasilo se 
vstupem do DSO Společná voda. Valná hromada DSO 
Společná voda uložila uhradit obci Hrusice vstupní po-
platek ve výši 782 334 Kč a zastupitelstvem obce byla 
na tomto zasedání odsouhlasena jeho úhrada.

Smlouva o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene na pozemku parc. č. 2257 (ulice Huba-
čovská)
Zastupitelstvo odsouhlasilo uzavření smlouvy o smlou-
vě budoucí o zřízení věcného břemene na pozemku parc. 
č. 2257. Jedná se o kabelové vedení podél ulice Hubačov-
ská (část kolem rybníka) cca 89 m2. Jednorázová náhra-
da činí 13 000 Kč.

Koupě vydraženého pozemku parc. č. 1090 
a parc. č. 1091
Obec se přihlásila do veřejné dražby poloviny podílu 
pozemku parc. č. 1091 (9 499 m2) a 1090 (378 m2) k. ú. 
Hrusice. Pozemky byly vydraženy za částku 168 667 Kč. 
Zastupitelstvem byla tato koupě následně schválena.

Jelikož obec v minulosti rozprodala většinu svých po-
zemků a nemá tak v tuto chvíli pozemky vhodné pro vý-
stavbu MŠ nebo sběrného dvora, je tento pozemek inves-
ticí pro případné směny pozemků, abychom tato místa 
do budoucnosti zajistili.

Smlouva o dílo na vyhotovení projektové doku-
mentace – oprava nadjezdu nad dálnicí D1
Obec musí do tří let opravit dálniční nadjezd nad dálnicí 
D1, ulice Josefa Lady, most spojující Hrusice a Hrušov. 
Přes tento most vede většina IS (voda, kanalizace, plyn, 
CETIN, povede přes něj i tlakový vodovod z Pelešky). 
Zastupitelstvem byl na červnovém zasedání schválen 
dodavatel projektové dokumentace na opravu dálnič-
ního nadjezdu v ulici Josefa Lady. Dodavatel předložil 
ke schválení smlouvu o dílo. Uzavření této smlouvy o dílo 
na vyhotovení projektové dokumentace pro akci „Oprava 
mostu ev. č. DN1-029 – Nadjezd přes dálnici D1 v Hru-
sicích“ v celkové výši finančního plnění 980 000 Kč bez 
DPH bylo zastupitelstvem schváleno.

V tuto chvíli již probíhá projektování opravy mostu. 
Celkové náklady cca 11 mil. Kč, kdy bychom měli získat 
dotaci ze SFDI ve výši 100 % na stavební práce, tedy ná-
klad obce bude cca 1,3 mil. Kč.

Pověření zastupitele k odpovědnosti za údržbu 
obce

Pro zefektivnění činnosti pracovníků odpovídajících 
za údržbu zeleně a celé obce byl zastupitelstvem pověřen 
zastupitel David Čihák, který bude určovat práce a do-
hlížet na ně.

Rozpočtové opatření, změna rozpočtu č. 7/2023
Vzhledem k potřebě doplnění rozpočtu bylo schváleno 
rozpočtové opatření č. 07/2023, týkající se úprav na pří-
jmové straně rozpočtu obce. Rozpočtové opatření je 
v plné verzi k nahlédnutí na stránkách obce – sekce Obec 
Hrusice, podsekce Rozpočet.

Mimořádná finanční půjčka Sokolu 
Tělovýchovná jednota Sokol Hrusice, z. s., požádala 
obec o mimořádnou finanční půjčku na dofinancování 
dokončení výstavby zázemí pro sportovce u fotbalového 
hřiště, st. poz. č. 917. Zastupitelé se v návaznosti na tuto 
žádost setkali se zástupci Sokola na neformální schůzce 
dne 18. září 2023, kde byli s finanční situací seznáme-
ni. Důvody navýšení cen jsou vysoká inflace – skokové 
navýšení stavebního materiálu v době výstavby. Celková 
cena díla, do které nejsou započítány stovky dobrovol-
nických hodin členů a přátel spolku, je 12 mil. Kč.

Zastupitelstvo obce Hrusice schválilo bezúroč-
nou půjčku Tělovýchovné jednotě Sokol Hrusice, z.s., 
IČO 64937381 ve výši 2 mil. Kč na dofinancování vý-
stavby zázemí pro sportovce na pozemku st. parc. č. 917. 
Splatnost půjčky je stanovena do 31. 12. 2024. Zastupi-
telstvo dále odsouhlasilo uzavření Smlouvy o zápůjč-
ce dle ustanovení § 2390 a násl. občanského zákoníku 
a Dohody o svolení k vykonatelnosti notářského zápi-
su podle ust. § 71b zákona č. 358/1992 Sb. notářského 
řádu v platném znění. Zastupitelstvo obce Hrusice dále 
požaduje, aby se na každé další zasedání ZO dostavil 
zástupce Tělovýchovné jednoty Sokol Hrusice a in-
formoval zastupitele o vývoji finančního hospodaření 
ve vztahu k poskytnuté půjčce.

Rozpočtové opatření, změna rozpočtu č. 8/2023
Vzhledem k potřebě doplnění rozpočtu bylo schváleno 
rozpočtové opatření č. 08/2023, týkající se úprav na pří-
jmové i výdajové straně rozpočtu obce. Rozpočtové opat-
ření je v plné verzi k nahlédnutí na stránkách obce – sek-
ce Obec Hrusice, podsekce Rozpočet.

Příští zasedání zastupitelstva obce 
se uskuteční 21. listopadu 2023 

v 18.30 hodin 
v budově obecního úřadu s možností sledování on-line.
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Odpady 
Děkujeme, že třídíte odpad! Tím totiž nejen pomáháme ži-
votnímu prostředí, ale díky třídění v tuto chvíli nemusíme 
přistupovat ke zdražování odpadu. Ve třídění se sice stále 
zlepšujeme, nicméně pořád ještě na sběrných místech exi-
stuje řada problémů, zvláště v lokalitě Hubačov, kde pár 
jedinců stále nechápe systém odkládání odpadů. Připo-
meňme si proto pár zásad, jak s odpady nakládat. První 
věc je samozřejmě předcházení tvorbě odpadů, pokud ale 
již odpad máme a ukládáme jej do nádob, držme se strikt-
ně druhu nádoby na odpad. Tedy papír (ten, který se dá 
použít, tedy ne mastný atd.) do modré popelnice, plasty 
do žluté, bioodpad do hnědé, a to bez jakéhokoli plastu 
(tedy nedáváme jej tam v pytlích), kovové obaly do šedivé, 
sklo do zelené atd. U obecního úřadu lze odevzdávat pouze 
železo, elektroodpad a bioodpad. Velkoobjemný a nebez-
pečný odpad můžete ukládat každou třetí sobotu do sběr-
ného dvora v Senohrabech. To, co se nedá vytřídit, pak 
ukládáme do černé nádoby na komunální odpad. S těmi 
je největší problém na sběrných místech, kdy v domnění, 

že nádoba na komunální odpad je velká, obsahuje tato ná-
doba až 80 % odpadu, který do ní nepatří, jako je sklo, 
plasty, papíry. Buďme, prosím, důslední a nevhazujme 
do společné černé nádoby odpad, který lze vytřídit. Také 
znovu upozorňujeme, že velké černé nádoby jsou určeny 
pouze pro obyvatele, kteří nemají možnost mít svoji indi-
viduální nádobu a tito obyvatelé tam mají alokován objem  
120 l/měsíc! Není tedy možné ukládat více odpadu, jako 
třeba když vyklízíme chatu atd. Pokud tvoříme více od-
padu, je nutné si na OÚ zakoupit pytel navíc. Totéž platí 
i pro držitele individuálních nádob, nelze si pořídit nej-
menší nádobu s měsíčním svozem a využívat pak pro 
přebytek odpadu společné nádoby. A totéž platí o staveb-
ním odpadu, který do obecního systému nepatří vůbec. 
Naštěstí nepořádek dělá už jen minimální počet osob 
a  řádné ukládání odpadu se vcelku daří. Níže přikládáme 
graf, kde je vidět, kolik za řádné třídění odpadu získává-
me v penězích zpět od společnosti EKO-KOM do rozpočtu 
obce, což je započítáváno do celkových nákladů na likvi-
daci odpadu. Rok 2023 – údaj pouze za půl roku.

Úspora nákladů za veřejné osvětlení
Zastupitelstvo na konci minulého roku rozhodlo o vý-
měně „žárovek“ ve veřejném osvětlení ze sodíkových 

na LED. Kde to bylo možné, byla výměna provedena tak, 
že osvětlovací těleso bylo celé vyzbrojeno a osadilo se 
pouze novou LED žárovkou. K celkovému přezbrojení 
došlo v průběhu ledna 2023. Úspory za necelý ½ rok 
se okamžitě promítly. Za období červen 2021–2022 
byla spotřeba el. energie na veřejném osvětlení – 
55,595 MWh, za období červen 2022–2023 – již jen 
32,232 MWh. To tedy znamená, že za necelý půlrok 
došlo ke snížení spotřeby elektrické energie na veřej-
ném osvětlení o 23,363 MWh, čímž se již zaplatily veš-
keré náklady na změnu veřejného osvětlení. Dalším 
pozitivním krokem je to, že jsme od ledna do této doby 
byli nuceni opravit pouze tři svítidla (reklamace), tedy 
náklady na údržbu veřejného osvětlení klesly prakticky 
na nulu.

Zprávy z obecního úřadu
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Sobota 16. září se stala pro Sbor dobrovolných  
hasičů Hrusice památným dnem, poprvé byl 
oficiálně představen a vysvěcen historický 
vyšívaný prapor sboru. Na jeho vytvoření 
dostal sbor dotaci od Krajského sdružení 
hasičů Středočeského kraje.

Na slavnostním předání byli přítomni i zástupci 
ostatních hrusických spolků, spřátelený Sbor 
hasičů Lensedly, starosta Mgr. Petr Sklenář, 

za generální ředitelství HZS plk. Ing. Roman Bílý a sta-
rosta krajského sdružení Oldřich Lacina, který při této 

příležitosti předal zástupcům sboru poděkování za pří-
kladnou práci.
Aktu žehnání se ujal JCLic. PhDr. Mgr. Radim Cigánek 
z Římskokatolické farnosti Sázava.

Po vysvěcení proběhly ukázky požárních útoků dětí, do-
spělých a nakonec i výjezdové jednotky v plné výzbroji.

Všem členům, kteří se podíleli na přípravách této akce, 
bych moc rád poděkoval, a v neposlední řadě i zástupcům 
spolků a obci, že přijali pozvání a ukázali, že v Hrusicích 
všechny spolky a obec drží při sobě.
Ještě jednou díky.

Starosta SDH Hrusice
Miroslav Strnad

Napojení na vodojem Peleška 
Zastupitelstvo obce na základě studie proveditelnosti 
z roku 2019 v minulosti rozhodlo o napojení obce na vo-
dojem Peleška (Senohraby), zdroj vody z Želivky, aby 
zajistilo dostatečnou kapacitu vody pro příští generace. 
V tuto chvíli je vydané pravomocné územní rozhodnutí 
pro výstavbu tohoto strategického vodního přivaděče 
včetně zdvojnásobení kapacity našeho vodojemu. Vede-
ní obce děkuje, všem dotčeným účastníkům řízení, přes 
jejichž pozemky bude vodovodní řad putovat, za jejich 
vstřícnost a umožnění vstupu na jejich pozemky. Cel-
kové náklady se nám s ohledem na inflaci a probíhající 

válku v Evropě navyšují, v tuto chvíli tak hodnota díla 
představuje náklad 65,4 mil. Kč. Obec na tuto akci po-
dala žádost o dotaci, pokud by dotace byla přisouzena, 
bude obec z vlastních prostředků financovat náklady 
ve výši 16,3 mil. Kč.

Oranžový přechod
Obec získala grant od Nadace ČEZ na nasvětlení plá-
novaného přechodu pro chodce přes silnici II/508, 
přechod pro pěší Hrusice–Mirošovice cestou k vlaku. 
V tuto chvíli probíhá příprava projektové dokumentace 
pro zřízení přechodu.

Hasiči – vysvěcení praporu
SPOLKY
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Zcela jedinečný hudební zážitek

Zprávy ze školky

V podvečer letošního svátku patrona 
české země a hrusického svatostánku 
se hlavní kostelní loď zaplnila téměř 
do posledního místečka a mnozí ještě zůstali 
stát v chodbě pod věží. Všichni přítomní 
si přišli poslechnout vystoupení skvělých 
mnichovických muzikantů z rodiny  
Mikaela Ericssona. Jejich „Eriscsson kvartet“  
(otec a jeho tři dcery) přijel natěšeným 
 posluchačům zahrát ve složení Maria –  
první housle, Michaela – druhé housle, 
Magdalena – viola a Mikael – violoncello.

V samotném úvodu, který podtrhl slavnostní ráz 
tohoto setkání, předal starosta obce Mgr. P. Skle-
nář členům rodiny zesnulého Ing. Václava Vávry 

(Hrusice, Náves, čp. 3) doklad o tom, že mu bylo rozhod-
nutím obecního zastupitelstva uděleno čestné občanství 
obce Hrusice.

Kdo z přítomných posluchačů pak očekával příjemně 
oddechové hudební vystoupení, mohl být případně zkla-
mán. Kdo se však těšil (a troufám si soudit, že to byla 
většina přítomných posluchačů) na nevšední a hluboký 
hudební zážitek, musel být vskutku nadšen. Stal se totiž 
svědkem naprosto fascinujícího vystoupení plného nád-
herné hudby, na které se jen tak nezapomíná.

Mnichovičtí hudebníci totiž pro své vystoupení zvolili 
poněkud neobvyklou, avšak úžasnou dramaturgii, která 
každého musela uchvátit. Na počátku jejich účinkování 

Vážení čtenáři, 
v posledním článku jsem psala o setkání našich 
dětí s profesemi z našeho okolí – starosta, 
varhanice, myslivci.

V loňském roce jsme stihli ještě jednu úžasnou akci 
a bylo to setkání s hrusickými hasiči – pánové 
Mirek Strnad, Fanda Strnad a Petr Sklenář nám 

předvedli, co všechno musí hasiči zvládnout při zásahu. 
Děti si zvenku i zevnitř prohlédly hasičské auto, měly 
možnost si potěžkat a prohlédnout oblečení k zásahu, vy-
zkoušely si lehátko na transport zraněných. Nejvíc se jim 
líbila siréna a samozřejmě možnost vyzkoušet si stříkání 
vodou na cíl. Chtěla bych hasičům moc poděkovat a po-
přát jim, aby ta jejich práce byla potřeba co nejméně.

Hrusické zemědělce jsme už bohužel nestihli, ale snad 
to vyjde letos.

V červnu jsme se rozloučili s dětmi, které odešly do 1. tří-
dy ZŠ, do přípravné třídy nebo do předškolní třídy jiné 
školky. Chtěla bych jim všem popřát hodně úspěchů.

Jsou to: Anička Bělohradská, Nikolka Černá, Kris-
tián Kašpárek, Míša Kodytková, Sebastián Kolman, 
Alžbětka Novotná, Evička Savková, Matyáš Skalický, 

Kristýnka Svobodová a Libor Ščerba.
Zahájení nového roku bývá v mateřské škole maličko 

náročnější, protože zvyknout si být delší dobu bez ma-
minky je pro některé děti poměrně těžké. Letos jsme 
přivítali tyto děti: Artura Dvořáka, Adinku Janečkovou, 
Marušku Matoušovou, Filipa Moryse, Františka Pie-
trase, Christiana Soukupa, Mikuláše Šarovského, Lucii 
Švecovou a Andreu Zemanovou.

Těšíme se na nové zážitky s dětmi.
Lenka Rajdlová, ředitelka MŠ Hrusice
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Přidejte se a pomáhejte spolu s námi
Vážení a milí hudbymilovní 
přátelé každého věku, 
zejména pak mládeži 
zajímající se o řízné baroko, 
oslovujeme vás jménem veliké 
skupiny muzikantů, kterým 
se podařilo za uplynulých  
více než 45 let vybudovat 
úctyhodnou tradici vánočních 
koncertů, na kterých je 
pravidelně hrána Česká 
vánoční mše Jana Jakuba 
Ryby.

Z a uvedenou dobu pomalu 
rostl počet zúčastněných 
muzikantů a také se zvětšo-

vala oblast, ve které obvykle půso-
bíme. V současnosti jsou to Ond-
řejov, Praha, Mnichovice, Hrusice, 
Říčany a Kostelec n. Č. l. K muzi-
kantům z uvedených míst přijíž-
dějí pravidelně kamarádi z Brna, 
Turnova, Sezimova Ústí, Benešova, 
Bystřice, Poříčí a řady dalších obcí. 
Společným jmenovatelem toho-
to široce založeného úsilí je touha 
nejen se s roční pravidelností uvi-
dět, ale zazpívat a zahrát si krásnou 
muziku a vzhledem k benefičnímu 
charakteru mší a koncertů přispět 
výtěžkem sbírek nemocným dětem. 
K adresátům našeho snažení patří 
zejména děti s (hemato)onkologic-
kým onemocněním z příslušného 

oddělení FN Motol, děti z Dětského 
centra Chocerady.

K naší lítosti však musíme kon-
statovat, že zmíněná tradice je 
ohrožena, protože za těch 45+ let 
již mnoho našich spolupracovníků 
odešlo a noví nepřicházejí v po-
třebném počtu.

Proto se na vás obracíme s na-
bídkou účasti na zmíněné záslužné 
práci. Obracíme se zejména na mlá-
dež ve věku od cca 8 do cca 80 let, 
které nabízíme zpívání ve sboru 
či hraní v orchestru. Pokud přijdou 
i s rodiči, ale třeba i tetami a strý-
ci, bude naše radost ještě větší. Vá-
noce r. 2023 budou za dva měsíce 
a při dobré vůli se za takovou dobu 
dá mše naučit. Uvidíte, že po Váno-
cích zjistíte, že bez „Rybovky“ si je 
již nedovedete představit. Tak jako 

zaznělo velebné a slavnostní Sukovo aranžmá staročes-
kého chorálu Svatý Václave (op. 35a).

Po něm následovalo vpravdě virtuózní sólové vy-
stoupení violoncellisty Mikaela Ericssona. Jeho pro-
vedení části skladby španělského virtuóza a sklada-
tele Gaspara Cassadó i Moreu (1897–1966) Prelludio 
– Fantasia neslo znaky zcela suverénního ovládání 
hudebního nástroje, díky čemuž se mohli posluchači 
seznámit se všemi nádhernými možnostmi hry na vio-
loncello.

Další skladbou byl neobyčejně zajímavý kvartet čes-
kého skladatele z minulého století Michaela Čakrta 
(1924–1997) nesoucí název Quartettino in Re. Skladba 
autora, který byl během svého života často nejrůznějším 
způsobem perzekvován, všem přítomným zprostředko-
vala ve velice citlivém provedení mnichovických muzi-
kantů hluboce prožívané souznění všech čtyř strunných 
nástrojů a zároveň skladatelovu schopnost vyjádřit ni-
terné pocity.

A pak přišel vrchol hudebního vystoupení. Ericsson 
kvartet totiž naprosto strhujícím způsobem předvedl 
slavný smyčcový kvartet č. 8 c moll, op. 110, ruského 
skladatele Dmitrije Šostakoviče, jenž byl napsán bě-
hem tří dnů v létě roku 1960 za skladatelova pobytu 
v Drážďanech.

Skladba se skládá z pěti propojených vět (Largo, 
Allegro molto, Allegretto, Largo, Largo). Celek pak vy-
tváří ohromující proud hudby, jenž v podání skvělých 
hráčů na strunné nástroje jedinečně vtahuje poslucha-
če do bohatosti hudebního světa.

Mnozí z přítomných se tak nejen mohli seznámit se 
světově proslulým a obdivovaným hudebním dílem, 
ale především mohli prožívat všechny hluboké emoce, 
vnitřní pocity i silné myšlenky, které se podařilo skla-
dateli (sužovanému osobní životní krizí) geniálně vyjá-
dřit ve své hudbě.

Ostatně dlouhotrvající potlesk všech přítomných pře-
svědčivě dokázal vděčnost všech, kteří v úžasu naslou-
chali, za tento naprosto výjimečný hudební zážitek a při-
rozeně si vyžádal přídavek, kterým byla švédská píseň 
v instrumentálním aranžmá Mikaela Ericssona.

Jen obtížně se hledají patřičná slova díků a uznání, 
která po právu náleží členům souboru Ericsson kvarteta 
a vedení obce Hrusice za uspořádání tohoto zcela jedi-
nečného hudebního večera. Zároveň je neobyčejně po-
těšitelné, že se konání takových nádherných hudebních 
vystoupení v posledních letech stalo v Hrusicích úžasnou 
tradicí. Kéž bude tato tradice dlouho pokračovat!

Martin Hemelík st.,
hrusický kronikář a vděčný posluchač
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jeden z našich posluchačů z Ondře-
jova do června na koncert vzpomí-
nal a od července se těšil na ten pří-
ští. Zjistíte totiž, že koledy, Rybovka 
a muzika ze slavného českého baro-
ka k Vánocům patří, a přijdete šířit 
radost a dobrou ná- 
ladu mezi lidmi do- 
bré vůle.

Nemusíte se bát, 
budete pod schop-
ným vedením Hon-
zy Ericssona a Já-
chyma Svobody.

Zkoušíme:
· v neděli 12. 11. 
od 10:30 (po mši sv.) 
v Říčanech v kostele 
sv. Petra a Pavla
· v neděli 26. 11. 
od 16:00 v Ondře-
jovském mlýně
Hrajeme a zpíváme:
· ve čtvrtek 21. 12. 
od 19:15 na koncertě 
v Praze v Betlémské 
kapli
· v sobotu 23. 12. 
od 19:15 na koncertě 
ve Sportovně kul-
turním centru v On-
dřejově
· 24. 12. na půlnoč-
ní mši svaté v koste-
le Narození Panny 
Marie v Mnichovi-
cích
· 26. 12. od 10:00 
na mši svaté v koste-
le sv. Václava v Hru-
sicích
· 26. 12. od 17:00 
na koncertě v Rytíř-
ském sále na zámku 
v Kostelci nad Čer-
nými lesy
· v neděli 7. 1. 2024 
od 17:00 na koncer-
tě v kostele sv. Petra 
a Pavla v Říčanech.

Těšíme se na vás, 
nezůstávejte doma, 
každý hlásek je po-

třeba k tomu, aby léčil ty, kteří jsou 
smutní.

Budeme rádi, když nám svůj zájem 
dáte vědět nejen svou osobní účas-
tí na zkoušce, ale také na vydrar@
razdva.cz.

Štěpán Vydrař
Josef „Pepík“ Zicha
www.rybovky.cz

KULTURA
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Jméno a rok narození dítěte hrusická rodina 
Miroslav Oliverius (1929) Ant. Malý, čp. 1 
Otto Oliverius (1931) Ant. Malý, čp. 1 
Helena Čiháková (1929) Jos. Čihák, čp. 38 
Eduard Sládek (1927) Jos. Čihák, čp. 38 
František Fedrle (1929) Václ. Strnad, čp. 13 
Václav Recezín (1931) Václ. Strnad, čp. 13 
Miroslav Soukup (1929) Jos. Vávra, čp. 107 
Vladimír Soukup (1931) Jos. Vávra, čp. 107 
Antonín Tuháček (1930) Jos. Procházka, čp. 26 
Josef Kopp (1932) Jos. Procházka, čp. 26 
Josef Pacák (1930) P. Jos. Brhovský, čp. 43 
Stanislav Hisenbeck (1930) Voj. Šalda, čp. 8 
Dagmar Humlová (1929) Jan Bláha, čp. 111 
Helmut Bauh (1930) Jos. Vávra, čp. 67 
Josef Dobiašovský (1928) Frant. Černý, čp. 21 
Julius Dyryng (1927) Frant. Matys, čp. 19 
Barbara Stradová (1928) Al. Veselý, čp. 6 
Jaroslav Bejček (1927) Al. Vávra, čp. 3 
Jaroslav Svojtka (1927) Jar. Frinta, čp. 28 

Tolik tedy z kronikářských zázna-
mů obce Hrusice. Jsem přesvěd-
čen, že tato událost si přes své stáří 
zaslouží pozornost zvláště v dneš-

ní pohnuté době plné válečných 
událostí a válečných uprchlíků. 
Bylo mou povinností s ní seznámit 
i současnou čtenářskou veřejnost 

Hlasu Hrusic.
Martin Hemelík st., 

kronikář obce

O humanitě a ochotě pomáhat – 85. výročí

Tisíce obyvatel musely v dů-
sledku toho opustit své domo-
vy a hledat útočiště ve vnitro-

zemí. Mnozí z obyvatel Sudet však 
opustit svůj domov nemohli nebo 
nechtěli, avšak velice se obávali 
o osud svých malých dětí. Naštěstí 
se v této smutné chvíli chopil inicia- 
tivy Československý červený kříž 
a začal organizovat přesun sudet-
ských dětí do vnitrozemí a zároveň 
jeho pracovníci vyhledávali české 
rodiny, které by se mohly o sudetské 
děti postarat.

A právě s tím souvisí událost z dě-
jin naší obce, ve které obyvatelé 
Hrusic prokázali svou velkou míru lidskosti a ochoty 
pomáhat těm, kteří se ocitli v nouzi a nutně potřebovali 
pomoc. I na obyvatele Hrusic se obrátil Československý 
červený kříž se žádostí o poskytnutí pomoci sudetským 
dětem. Odpovědí byl bezpodmínečný souhlas.

A tak na počátku prosince roku 1938 bylo Českoslo-
venským červeným křížem dopraveno do Hrusic cel-
kem 19 dětí ve věku 6 až 11 let ze severních sudetských 
oblastí. Byly to děti z Teplic, Kadaně, Bíliny, Duchco-
va, Oseku a dalších míst, a většinou se jednalo o děti 
horníků. O tyto dětské uprchlíky se postaralo celkem 
13 hrusických rodin a jedno dítě nalezlo útočiště na faře 
u pana faráře P. Josefa Brhovského. Jednalo se vskut-
ku o úžasný projev humanity a ochoty pomáhat a těm, 
kteří se takto zachovali, náleží velká úcta a náležité po-
děkování, jež má i po těch osmdesáti pěti letech svou 
platnost a účinnost.

V hrusických kronikářských záznamech se naštěstí 
dochoval seznam dětí i hrusických rodin, ve kterých 
nalezly útočiště. Soudím, že bude vhodné seznámit s tě-
mito jmény i současnou hrusickou veřejnost:

Na letošní rok připadá 85. výročí jedné z nejsmutnějších událostí v našich dějinách. Na konci září roku 
1938 byla podepsána mnichovská dohoda mezi Německem, Itálií, Francií a Velkou Británií, na jejímž 

základě byla Československá republika okradena o rozsáhlá pohraniční území, tzv. Sudety. 
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Moje vzpomínka na Václava Vávru

Poděkování
Děkujeme všem, kteří se přišli rozloučit s panem Ivanem Svobodou.  

Děkujeme za slova útěchy, květinové dary i tichou vzpomínku. Děkujeme členům SDH 
Hrusice za čestnou stráž a společně se Sokolem za zajištění autobusové dopravy.

Rodina Svobodova

SDĚLENÍ OBČANŮ

Je konec prázdnin roku 1953, kdy jako  
16letý letý sedím ve vlaku jedoucího 
z Ostravy a mířím na Mělník,  
kde mám nastoupit na střední  
zemědělskou školu, obor zahradník. 
Ve Všetatech do vlaku nastupuje hoch, 
od kterého se dovídám, že rovněž jede 
na Mělník a bude studovat na stejné 
škole. Hned jsme si padli do oka a já 
jsem uvěřil, že do cesty mi toho hocha 
poslalo samo nebe. Tím hochem byl 
Václav Vávra z Hrusic. Stali se z nás 
kamarádi, po celou dobu studia jsme 
bydleli společně na internátě i v sou-
kromí a trávili spolu spoustu času.

Já jsem měl sedm sourozenců, tatínek mi zemřel, 
a tak se o nás a naše malé hospodářství starala jen 
maminka. Sourozenci – bratři – pracovali v těž-

kém průmyslu a sestra byla mladší než já.
Možná i proto, že jsem znal práci v zemědělství, jsem 

měl blízko i k Vaškovi, který rovněž pocházel ze zeměděl-
ské rodiny. Kromě lásky k půdě nás také spojovala víra.

Protože jsem to měl domů daleko, často jsem jezdil 
s Vaškem k jeho rodičům. Zde jsem se setkal s ostatními 
členy rodiny.

Po maturitě Vašek zamířil zpět do Hrusic a já do Os-
travy. I přes velkou vzdálenost jsme zůstali kamarádi. 
Často jsme si psali a informovali se, jak jde život.

Vašek nastoupil na vysokou školu v Praze a já na vy-
sokou školu zemědělskou v Lednici.  Později jsme se oba 
oženili. Často jsem jezdil služebně do Prahy a vždy, když 
byla možnost, tak jsem se v Hrusicích zastavil. Zde mě 
přivítal nejen Vašek, ale také jeho žena Helenka s ple-
chem buchet, protože od Vaška věděla, že jsem „na slad-
ké“. Později i moje rodina se s Vaškem a Helenkou sezná-
mili a také podle možností je navštěvovali.

Pracoval jsem jako středoškolský 
učitel na zahradnické škole v Ostravě, 
a tak jsem měl prázdniny. Několikrát 
jsem v době prázdnin jezdil do Hru-
sic, abych „pomohl“ Vaškovi v zahrad-
nictví. Vždy jsem byl mile přivítán 
nejen Vaškem, ale i Helenkou. Viděl 
jsem vyrůstat i jejich děti Martina 
a Aničku.

Při návštěvách jsem obdivoval, 
s jakou láskou Vašek pečuje o květi-
ny ve skleníku. Vždy procházel a hned 
věděl, co která květinka potřebuje, 
aby dobře prospívala. Však to také 
na nich bylo vidět.

Při návštěvách v Hrusicích jsem 
se také jeho zásluhou seznámil i s dalšími zahradníky, 
se kterými Vašek spolupracoval, a rovněž mi ukázal i okolí 
Hrusic.

Přestali jsme si psát, ale o to častější byly naše telefo-
nické hovory. Po celou dobu, až do jeho smrti, jsem vě-
děl, co dělá, co pěstuje, jak se má Helenka, děti apod. 
Čím jsem byl starší, tak moje návštěvy se již neuskuteč-
ňovaly tak často jako dříve.

Naposledy jsem s Vaškem telefonicky mluvil, když 
jsem mu blahopřál k Václavovi. Proto mě velice po No-
vém roce zaskočila zpráva, že Vašek zemřel. Také smrt 
jeho Helenky byla pro nás smutná zpráva. Oba byli pro 
mě a mou rodinu dobří přátelé, kteří měli i okolí co dát 
a na  které se bude pořád v dobrém vzpomínat.

Vašek byl nejen dobrý kamarád, ale i přítel, se kterým 
jsem od studií od r. 1953 až do jeho smrti udržoval kon-
takt. I když nás dělila velká vzdálenost, vždy jsme o sobě 
věděli.
Vašku, budeme na tebe a Helenku stále vzpomínat.

Ing. Stanislav Svoboda s rodinou,
Ostrava



FARNOST

Děti v době prázdnin rády opé-
kají buřty na ohni. I když v době 
horka a sucha se rozdělávání 
ohně spíše zakazuje. Ale když 
už oheň hoří na nějakém bez-
pečném místě, je potřeba oheň 
živit. Přikládat další a další 
dříví, aby nevyhasnul.

V e Starém zákoně čteme, jak 
Mojžíš přišel ke keři, který ho-
řel a neshořel (Exodus 3). Ne-

uhasitelný oheň – „záporný“ – oheň 

v pekle. Neuhasitelný oheň – „klad-
ný“ – oheň lásky v nebi nebo i zde 
na zemi v kostele ve svatostánku, kde 
bydlí Ježíš a hoří láskou k nám.

O Velikonocích jsme mohli slyšet 
o dvou učednících, kteří šli z Jeru-
zaléma do Emauz. Připojil se k nim 
cizí člověk a ptal se jich: „Proč jste 
tak smutní?“ A oni mu říkají: „Ty jsi 
asi jediný, kdo neví, co se v těchto 
dnech v Jeruzalémě stalo.“ Vyprá-
ví mu, jak Ježíše ukřižovali. Ne-
poznali, že s nimi mluví sám Ježíš 
zmrtvýchvstalý. Ten jim tři hodiny 

vykládá, co vše se ve Starém záko-
ně na Krista vztahuje. Když jim pak 
po večeři zmizel, uvědomili si, že jim 
hořelo srdce.

Mějme v sobě oheň lásky, a ne 
oheň nenávisti. Oheň lásky v nás je 
potřeba živit, udržovat, aby nezhasl. 
Jak? Setkáním s Ježíšem v modlitbě, 
ve svatém přijímání, četbou Písma 
Svatého, účastí na mši svaté, přijímá-
ním svátostí, zvláště svatou zpovědí, 
svatým přijímáním…

Žehná P. Ivan Kudláček,
farář mnichovicko-hrusické farnosti

Oheň

› 11 ‹

V lednu 2023 se v Hrusicích vybralo 16 585 Kč. 
Celkem máme letos k dispozici 160 592 Kč,  
které obětaví koledníci z 13 obcí vykoledovali  
(tedy vykoledovali přesně 232 215 Kč, ale 35 %  
z výtěžku zůstává Charitě ČR pro její sociální 
projekty). S takovou částkou se toho dá vymyslet 
hodně. Od jara byly hlavním tématem školy 
v přírodě a tábory. O pomoc nás požádalo několik 
škol v okolí, různé organizace nebo přímo rodiny, 
se kterými již spolupracujeme. Většinou jde o pros-
bu týkající se studijních a zájmových potřeb dětí.

Na školu v přírodě se díky sbírce podívalo 5 dětí, 
na tábor odjely 4 a v září čeká exkurze do za-
hraničí dva studenty SŠ. Od nového školního 

roku jsou na pořadu dne pak školní výdaje (družiny, obě-
dy, školní pomůcky), lyžařské výcviky, přípravné kurzy 
na přijímačky.

Pokud někdo potřebuje peníze na nějakou konkrét-
ní věc, tak ji pořídíme – nedáváme peníze v hotovosti. 
V létě jsme koupili dva spacáky pro maminku s dcerou, 
které chtěly spolu strávit aspoň pár dní v kempu u vody, 
ale chyběla jim tato výbava. Jedna dívka s autismem do-
stala tablet, na kterém se dokáže zabavit s písničkami, 
ale i učit s jednoduchými obrázkovými programy. A její 
maminka-samoživitelka byla vděčná za sušák na prádlo, 

o který do té doby vždy musela poprosit sousedy.
Radost se dá udělat i bez peněz. Spoustu věcí jsme po-

řizovat nemuseli, protože se nám scházejí často perfekt-
ní a nové nebo téměř nepoužité věci. Kdo zná děti s au-
tismem, ví, jak je někdy těžké trefit se do vkusu a obliby 
dítěte. Ale ve skladu se našlo dost věcí, které u holčičky 
s autismem prošly. Poprosila mě o ně kamarádka, která 
si tuto holčičku bere na hlídání v rámci homesharingu 
a všimla si, že rodinná situace holčičky je složitá (ma-
minka samoživitelka s dvojčaty s PAS). Zpráva od ma-
minky je autentická, plná emocí a překlepů, ale potěší 
a potvrzuje smysl všeho našeho počínání.

Děkuji všem pozorným, všímavým a laskavým lidem, 
učitelkám, sousedům, úřadům a organizacím, kteří naši 
charitu kontaktují s prosbou o pomoc někomu druhému. 
A děkuji samozřejmě všem dárcům za finanční i jakou-
koli jinou pomoc, vše najde své uplatnění.

Lucie Procházková,
ředitelka Farní charity Mnichovice

Co dělala Tříkrálová sbírka v létě? Pomáhala

Z LADOVA KRAJE
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Pozvánka
MŠ Hrusice pořádá tradiční lampio- 
nový průvod v neděli 3. prosince 
od 17.00 hodin. Při příležitosti první 
adventní neděle si společně zazpívá-
me koledy a rozsvítíme hrusický vá-
noční strom.

V nadcházejícím období se v naší obci budou konat následující akce.  
Přijďte pomoci s úklidem, potkat se, poklábosit, zažít příjemné chvíle.

11. 11. Brigáda – hrabání listí
18.11. Myslivecký bál
2.12. Jarmark (sokolovna)
2. 12. od 19.00 hodin Vystoupení hrusické mládeže (sokolovna)
9. 12. od 16.00 hodin Mikulášská nadílka (park J. Lady)
22. 12. Vánoční zastavení (park J. Lady)


